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۵۲ فوتی و ۱۸۵۷ مبتلای جدید کرونا در کشور 
بنابر اعلام وزارت بهداشت، متاســفانه در یک شبانه روز ۵۲ بیمار کووید ۱۹ در 
کشــور جان خود را از دست دادند.به گزارش ایسنا، از ظهر روز 4 دی ماه تا ظهر 
روز ۵ دی ماه و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، یک هزار و ۸۵۷ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشــور شناسایی شدند که ۳۱۶ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشــور به ۶ میلیون و ۱۸4 هزار و ۷۶۲ نفر رسید.

متاسفانه در طول ۲4 ســاعت، ۵۲ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و 
مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۳۱ هزار و 4۰۰ نفر رسید.در یک شبانه روز 
۱۹ استان کشور، مرگ و میر صفر و یک داشته اند اما بیشترین تعداد موارد فوت 
بیماران کرونایی مربوط به استان های تهران با ۹ نفر، اصفهان با ۷ نفر و کرمان با 
۵ نفر بوده اســت. خوشبختانه تا ظهر روز ۵ دی ماه ۶ میلیون و ۲۶ هزار و ۳۷۸ 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شده اند.دو هزار و ۷۷4 
نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت 
مراقبــت قرار دارند.تا ظهر روز ۵ دی ماه 4۱ میلیون و 4۹۱ هزار و ۵۲۱ آزمایش 
تشــخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده اســت.در حال حاضر ۰ شهر کشور در 
وضعیت قرمز، ۰ شهر در وضعیت نارنجی، ۵۳ شهر در وضعیت زرد و ۳۹۵ شهر 

در وضعیت آبی قرار دارند.

نامه معاون وزیر بهداشت درباره ممیزی بهداشتی اصناف
معاون بهداشت وزارت بهداشت در نامه ای به معاونین بهداشت دانشگاه های علوم 
پزشکی کشور، بر ضرورت انجام خودکنترلی و خود اظهاری بهداشتی واحدهای 
صنفــی، تاکید کرد.به گزارش ایســنا، در نامه دکتر کمــال حیدری به معاونین 
بهداشــت دانشگاه های علوم پزشکی کشور مبنی بر ضرورت انجام خودکنترلی و 
خود اظهاری بهداشتی واحدهای صنفی، آمده است: به پیوست نامه روسای مرکز 
ســلامت محیط و کار این معاونت و مرکز اصنــاف و بازرگانان وزارت صمت در 
خصوص ضرورت انجام خودکنترلی و خوداظهاری بهداشــتی واحدهای صنفی، 
ضمن رعایت مفاد نامه مذکور، معاون محترم بهداشــت آن دانشــگاه همکاری 
و هماهنگــی لازم برای اجــرای عملیات خودکنترلی و خوداظهاری بهداشــتی 
)ممیزی بهداشتی اصناف( را با سازمان صنعت، معدن و تجارت، اتاق های اصناف، 
اتحادیه های مشــمول، مدیر طرح و دفاتر خدمات سلامت به انجام رسانند.بنابر 
اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، نامه مشترکی که روسای مرکز سلامت محیط 
و کار وزارت بهداشــت و مرکز و دبیر هیات عالی نظارت مرکز اصناف و بازرگانان 
وزارت صمت به دانشگاه های علوم پزشکی ارسال کرده و پیرو آن معاون بهداشت 
وزارت بهداشت نیز بر ضرورت انجام خودکنترلی و خوداظهاری بهداشتی واحدهای 

صنفی تاکیده کرده، به شرح زیر است:
»در راســتای اجرای قانون اصلاح ماده ۱۳ مواد خوردنی، آشــامیدنی، آرایشی و 
بهداشــتی و مواد ۲4و ۲۵ و 4۱ آیین نامه اجرایی آن، با هدف ارتقای سلامت و 
ایمنی مواد غذایی و ضرورت تشدید نظارت های بهداشتی با توجه به اپیدمی ویروس 
کرونا، مراکز و اماکن عمومی »موظف« به انجام خودکنترلی و خوداظهاری بهداشتی 
)ممیزی بهداشتی( بر اساس قوانین و مقررات مربوطه می باشند. مطابق بندهای 
۲۰، ۲۱ و ۲۲ فصل سوم ضوابط اجرایی خدمات ممیزی بهداشتی دفاتر خدمات 
سلامت، مراکز و اماکن عمومی، مالکین، متصدیان و مدیران مراکز موصوف، مخیر 
به انتخاب یکی از روش های انجام خود کنترلی و خود اظهاری بهداشتی از طریق 
دفاتر خدمات ســلامت دارای پروانه معتبر یا مشاوران تحت استخدام واحدهای 
صنفی و اماکن مشمول خودکنترلی و خود اظهاری بهداشتی دارای پروانه معتبر 
یا ممیزان بهداشتی صاحب صلاحیت که به صورت آزاد و بر اساس ضوابط اجرایی 

ابلاغی وزارت بهداشت فعالیت می کنند، هستند.«

۳۵۰۰ ساختمان تهران
 نیاز به اقدام فوری برای ایمنی دارد

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری تهران با اشاره به نیاز فوری برای ایمنی 
۳۵۰۰ ســاختمان در تهران گفت : قانون مربوط به ارتقاء ایمنی ساختمان ها باید 
تغییر کند و جامعیت داشــته باشد.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، عبدالرضا 
داوری در جلســه هم اندیشی روز ملی ایمنی در برابر زلزله و کاهش اثرات بلایای 
طبیعی اظهار داشــت: تهران دارای دو هزار برج و ســاختمان مرتفع است و اگر 
اقدامات پیشــگیرانه به لحاظ ایمنی این ساختمان ها مورد توجه قرار نمی گرفت 
روزانه شــاهد چندین حریق سخت در تهران بودیم.وی با اشاره به اینکه البته در 
ایــن برج ها هنوز جهت ایمنی کامل جای کار وجود دارد، گفت: از طرفی ۳۵۰۰ 
ساختمان پایتخت نیاز به اقدام فوری به لحاظ ایمنی و پیشگیری از حریق دارد.
مدیرعامل ســازمان آتش نشانی شهرداری تهران ادامه داد: این مسأله تنها وظیفه 
یک یا دو دستگاه نیســت و در زمینه ایمنی باید کار های بسیاری صورت گیرد.
داوری با اشاره به اینکه قوانین مربوط به ایمنی باید جامع باشد گفت: برای مسأله 
پیشــگیری از حریق بند ۱4 ماده ۵۵ قانون شهرداری ها وجود دارد که ۶۵ سال 
پیش برای تهران نوشته شده در حالی که نوع ساختمان ها نسبت به آن زمان تغییر 
کرده است.وی گفت: سال هاست اعلام کرده ایم این قانون باید تغییر کند به نظرم 
یک مطالبه عمومی باید صورت گیرد و دســتگاه های مختلف با یکدیگر در جهت 
ایمنی هر چه بیشتر پایتخت گام بردارند.مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری 
تهران تصریح کرد: تا قانون جامعیت نداشته باشد نمی توان انتظار شرایط مطلوب 
را داشت البته باید کارگروه هایی مشابه کارگروه امروز به صورت مستمر تشکیل 
شود تا بتوان از تفکر ها بهره مند شد و نباید فقط درگیر موضوعات اجرایی باشیم.

آمادگی بنیاد برکت
 برای ایجاد ۳۰۰ هزار شغل در سال آینده

مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام از اعلام آمادگی این بنیاد برای 
ایجاد ۳۰۰ هزار فرصت شغلی در سال ۱4۰۱ خبر داد. محمد ترکمانه در جلسه 
شورای عالی اشتغال به ریاست سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور از اعلام آمادگی 
بنیاد برکت برای فعالیت در کنار دولت در جهت اشــتغال زایی و ایجاد ۳۰۰ هزار 
فرصت شغلی در سال ۱4۰۱ خبر داد. مدیرعامل بنیاد برکت تاکید کرد: در صورت 
تامیــن منابع مورد نیاز از محل تبصره های ۱۶ و ۱۸ قانون بودجه ســال ۱4۰۱، 
بنیاد این آمادگی را دارد که در ســال آینده ۳۰۰ هزار فرصت شــغلی مستقیم 
را در مناطق روســتایی و محروم کشور ایجاد کند.ترکمانه خاطرنشان کرد: ایجاد 
این ۳۰۰ هزار فرصت شغلی مســتقیم با راه اندازی ۲۰۰ هزار طرح اشتغال زایی 
اجتماع محور محقق خواهد شــد.به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، سهم این بنیاد 
برای اجرای هر طرح اشتغال زایی اجتماع محور در سال آینده به ۷۰۰ میلیون ریال 
افزایش خواهد یافت.وی از فعالیت بنیاد برکت در ۲۰ هزار روســتا از سال آینده 
خبر داد و گفت: تعداد روستاهای تحت پوشش فعالیت های اشتغال زایی بنیاد در 
ســال ۱4۰۱ به ۲۰ هزار روستا معادل ۵۰ درصد روستاهای دارای سکنه کشور 
خواهد رسید. همچنین چتر اشتغال آفرینی برکت بر سر تمامی شهرها و نیمی از 
شهرســتان های کوچک دارای جمعیت زیر ۳۰ هزار نفر نیز گســترده می شود.

ترکمانه ادامه داد: در جلسه شورای عالی اشتغال مقرر شد یک میلیون و ۸۵۰ هزار 
شــغل تا پایان سال ۱4۰۱ در کشــور ایجاد شود که بنیاد برکت برای ۳۰۰ هزار 
شغل از این تعداد در صورت تامین منابع مورد نیاز، اعلام آمادگی کرد. مدیرعامل 
بنیاد برکت تصریح کرد: مشاغل بنیاد برکت در قالب شناسایی و تعریف زنجیره 
ارزش اولویت دار در مناطق هدف ایجاد می شود تا هم تولید اتفاق بیفتد و هم بازار 
فروش محصولات تامین شود. وی با تاکید بر اهمیت ایجاد اشتغال در کشور اظهار 
داشــت: با وجودی که روال عادی برگزاری جلسات شورای عالی اشتغال هر ۶ ماه 
یک بار اســت اما به دلیل اهمیت موضوع اشتغال، طبق دستور رئیس جمهور در 

دولت سیزدهم این جلسات به صورت ماهانه برگزار می شود.

امکان استفاده از خدمات حمل ونقل برون شهری در 
نزدیک ترین نقطه به محل سکونت و یا کار شهروندان

به گزارش روابط عمومی سازمان پایانه ها و پارکسوارها، امیرحسین صدیقی مدیر 
عامل سازمان در حاشیه آیین افتتاح و بهره برداری از سالن انتظار مسافر و بخش 
اداری پایانه اقماری پونک، بر لزوم تغییر نگرش در توسعه سفرهای برون شهری 
تاکید کرد.صدیقی در این مراسم با بیان تغییرات خوبی که در این مدت در پایانه 
پونک انجام شده است، بر اهمیت گسترش پایانه های اقماری تاکید کرد و گفت: 
پایانه های متمرکز کنونی در دوره ای در ورودی شــهر تهران ساخته شدند که با 
توســعه شهر تهران، در بافت مسکونی و مرکزیت شهر قرار گرفتند. در این راستا 
راهکار اساســی برای توسعه خدمات به جای انتقال پایانه ها به خارج شهر، ایجاد 
و گســترش پایانه های اقماری می باشد. »پایانه های اقماری« یا »سکوهای پیاده 
و سوار شــدن« به شکل ایســتگاه هایی در می آیند که در طول مسیر، خدمات 
مسافربری ارائه می کنند. می توان به سمت ارائه خدمات مسافربری بدون حضور 
در پایانه ها پیش رفت. وی با تأکید بر شناسایی نیازهای مسافران تصریح کرد: راه 
اندازی پایانه های غیرمتمرکز و افزایش خدمات سفرهای ایستگاهی گامی رو به جلو 

در جهت برآورده کردن تقاضاهای جدید مسافران امروزی است. 

اخبار کوتاه
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو اعلام کرد

۲ پیشنهاد برای جلوگیری از افزایش قیمت دارو با حذف ارز دولتی

۵ خطای راهبر در حادثه متروی تهران - کرج

راهبر از نظر روحی و جسمی  هوشیاری نداشته

مدیر عامل شرکت بهره برداری مترو:

آسانسورهای مترو، استاندارد لازم را ندارد
 کمبود پلیس در ۴۰ ایستگاه

شروط تعویق »سن بازنشستگی« 

 از بازنشستگی »پلکانی« تا شناور کردن آن

با بودجه ۱۴۰۱ بهزیستی نمی توان قانون حمایت از حقوق معلولان را اجرا کرد

مدیــرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو با 
اشــاره به اینکه ارز ترجیحی باعث فســاد می شود، گفت: 
پیشنهاد ما برای جلوگیری از افزایش قیمت دارو پوشش 
بیمه ای یا صدور کارت ســلامت اســت.به گزارش ایسنا، 
دکتر ســید حیدر محمدی در یک برنامــه تلویزیونی با 
اشــاره به اینکه وظیفه ســازمان غــذا و دارو تامین دارو 
اســت و موضوع کنترل قیمت و تامین ارز مباحث ثانویه 
در تامین دارو هســتند، گفــت: در حال حاضر با توجه به 
مشــکلاتی که در تامین ارز دولتی به وجود آمده اســت 
ترجیح می دهیم که حذف شــود و برای آن جایگزین در 
نظــر بگیریم.وی افــزود: برای اینکه با حــذف ارز دولتی 
یکدفعــه مصرف کنندگان را بــا افزایش قیمــت مواجه 
نکنیم، راهکارهایی از قبیل پوشش مابه التفاوت نرخ دارو 
 توســط بیمه و یا کارت های ســلامت قابل شارژ پیشنهاد

 شده است.
مدیرکل داروی ســازمان غــذا و دارو با اشــاره به اینکه 
موافقان و مخالفان ارز ترجیحی با استدلال منافع بیماران 
است، گفت: ما می گوییم ارز ترجیحی باعث فساد می شود 
و آنهــا می گویند حذف ارز دولتی باعــث افزایش قیمت 
می شود، نگران مردم هستند، اما برخی از افرادی که بدون 
ســازوکار مخالف حذف ارز ترجیحی هســتند، ناسالمند؛ 
موادی را وارد می کنند که مشــمول قیمت گذاری نیست 

و با قیمت آزاد به فروش می رســانند.وی ادامه داد: ما در 
ســازمان غذا و دارو نمی گوییم ارز دولتی حذف شود بلکه 
می گوییم یارانه آن باید جابجا شود؛ چنانچه تفاوت قیمت 

ارز دولتی و آزاد چند برابر اســت و بــا حذف ارز دولتی 
قیمت دارو به طور طبیعی به همان نســبت افزایش پیدا 
می کند، پیشــنهاد ما این بود به شرطی می گوییم که ارز 

ترجیحی حذف و تک نرخی شود که برای اقلام دارویی و 
تجهیزات پزشکی بودجه ثابت در نظر گرفته و مابه التفاوت 
از طریق سازمان های بیمه گر به بیماران تعلق بگیرد و آنها 
به نحوی پرداختی بیمار را ثابت نگه دارند و بیمار احساس 
نکند که دارو گرون شــده است، از طرفی پیشنهاد کارت 
هوشمند سلامت نیز ارائه شده که به عنوان یارانه سلامت 
در اختیــار خانواده ها قرار گیرد؛ ولی در هر حال تمام این 
پیشــنهاد ها برای این اســت که این ارزی که در اختیار 
تولیدکننده در ابتدای زنجیره تعلق می گیرد و فســادهای 

بسیاری دارد حذف و مسیر اصلاح شود.
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشــت، وی خاطرنشان 
کرد: نص صریح بودجه قانون ۱4۰۰ اعلام کرد برای شش 
ماهه اول ســال دولت مکلف شــده اســت که یک و نیم 
میلیارد دلار بابت دارو و تجهیزات پزشــکی و سایر اقلام 
حوزه سلامت ارز با نرخ ترجیحی تامین کند و پس از آن 
به تدریج قیمت ارز را به نرخ نیمایی برســاند، درحالیکه 
نیاز ارزی حوزه دارو برای یک سال حدود 4 میلیارد دلار 
است که بخشــی از آن برای واردات و بخشی برای تولید 
اختصاص می یابد، اگر میــزان کمتری از این عدد تامین 
شود باید اقلامی که اولویت کمتری دارند مانند مکمل ها و 
داروهای دارای مشابه تولید داخل و یا داروهای OTC با 

ارز نیمایی جبران شود.

معاون حمل و نقل شــهرداری تهران ابعاد حادثه برخورد 
دو قطار در ایستگاه چیتگر را تشریح کرد.به گزارش ایسنا، 
مجتبی شــفیعی صبح دیروز با حضــور در صحن علنی 
شــورای شهر تهران با اشاره به حادثه برخورد دو قطار در 
خط متروی تهران – کرج در روز اول دی ماه جاری گفت: 
شــبکه مترو ۲4۵ کیلومتر فعال اســت که یک میلیون و 
۲۰۰ هزار جابجایی به صورت روزانه انجام می شــود و 4۰ 
درصد قطارها نیازمند اورهال هســتند و سرفاصله حرکت 

نیز بین 4 تا ۱۵ دقیقه است.
وی با بیان این که خط ۵ مترو 4۳ کیلومتر با ۱۱ ایستگاه 
است که به طور میانگین روزانه ۱۰۰ هزار جابجایی دارد، 
افزود: این خط۱۹4 واگن فعال دارد که با ســرفاصله ۱۰ 
دقیقه فعالیت می کنند.معاون شــهردار تهران با بیان این 
که این حادثه در روز چهارشــنبه یکم دی ماه ساعت ۷ و 
4 دقیقه رخ داد که مــن بلافاصله به محل رفتم به گونه 
ای که ۷ و ۲۰ دقیقه آنجا بودم و متصدیان ایســتگاه در 
حال تخلیه مسافرین بودند، گفت: البته شرایط تخلیه نیز 
بــه گونه ای بود که به دلیل ارتفاع واگن از ســطح زمین 
نامطلوب بود چــرا که پلکانی وجود نداشــت و برخی از 
آســیب های مصدومان نیز در نحوه پریدن از واگن ها بود.

وی با بیان این که ۳ قطار در ایســتگاه متوقف شده بودند 
و در کل مســافران سر در گم بودند، گفت: بلافاصله تمام 
اتوبوس و تاکســی های اطراف را به ایســتگاه چیتگر فرا 

خواندیم و در حدود نیم ســاعت پایانه و ایســتگاه تخلیه 
از مســافر شد؛ اما خبر رســید که در ایستگاه قبلی یعنی 
ورد آورد وایســتگاه بعدی چیتگر یعنی صادقیه با تراکم 
مســافر روبرو هســتیم که بلافاصله ۱۰۰ اتوبوس تامین 
شــد و مسافران را از ورود آورد وصادقیه جابجا کردند که 
البته در پیک عصر تمرکزمان در ایســتگاه صادقیه بود و 
با هماهنگی شهرداری کرج ۵۰ دســتگاه از آنها اتوبوس 
گرفتیم که مجموعا ۱۵۵ اتوبوس بین ایســتگاه صادقیه 
و ورد آورد حرکــت کردند که کار بســیار بزرگی بود چرا 
که ۶۵ هزار مســافر با سیستم اتوبوســرانی جابجا شد و 
کاری کم نظیر بود.وی در تشریح حادثه گفت: در ایستگاه 
چیتگــر دو خط اصلی و دو خط جانبی برای اســتقرار و 
مســافر گیری داریم که قطارهایی که می خواهند مسافر 
گیری کنند بــه این خطوط جانبــی می آیند وخط های 

اصلی برای عبور قطار اکسپرس پیش بینی شده است.
شــفیعی افزود: قطاری که به نظر می رســد مقصر اصلی 
بوده از کرج وارد ایستگاه چیتگر می شود اما از آنجایی که 
پیش از ورود به ایســتگاه سرعت غیر مجاز داشته راهبر، 
ATP را خامــوش می کند تا ترمز اضطراری نگیرد و وارد 
ریل جانبی شده و مسافرگیری می کند و بعد از آن چراغ 
فرمان قطار در مقابل راهبر قرمز بوده و باید قطار متوقف 
می شد که قطار اکسپرس عبور کند اما چون ای تی پی را 
خاموش کرده و به سیگنال قرمز هم توجه نکرد وحتی به 

سوزن که در انتهای خط سایت اولویت حرکت را مشخص 
می کند بــی توجهی کرده، وارد خط اصلی می شــود. اما 
در این میان قطار اکســپرس کــه ATP آن فعال بوده و 
راهبر حرفه ای داشــته که از آن هم تشکر کردیم عکس 
العمل مناســب نشــان داده و 4۹۰ متر پیش از ورود به 
ایستگاه،ATP آن فعال شده و راهبر قطار اکسپرس تمام 
سیتســم ها را فعال می کند به گونه ای که سرعتش از ۷۰ 
کیلومتر به ۲۰ کیلومتر می رســد و به همین دلیل شدت 
برخــورد بالا نبود و لوکوموتیو اکســپرس از ریل خارج و 
متوقف می شود. جالب است که یک قطار از روبرو می آمده 
که با آلارم ترمز قبل از ورود به ایســتگاه چیتگر متوقف 

می شود.
وی با بیان این که کمیســیون ســوانح مترو شب گذشته 
تشــکیل جلســه داد اما هنوز به صورت صــد در صد به 
قطعیت نرســیده اند گفت: البته برداشت من که حاصل 
اظهارات راهبر، کارشناســان فنی و صوت و فیلم اســت 
این اســت که عامل اصلی خطای راهبر بوده که ۵ خطای 
ســرعت غیر مجاز، قطع ATP، توقف بی جا، بی توجهی 
به ســوزن و بی توجهی به چراغ قرمــز را هم زمان انجام 
داده و به نظر می رســد راهبر در آن لحظه از نظر روحی 
و جسمی هوشیاری نداشــته و حداقل تمرکزی بر وظیفه 
خود نداشته است البته راهبر قطار ۱۸ سال سابقه داشته 
و با این که دو مورد خطا در گذشــته داشته اما راهبر غیر 

حرفــه ای نبود. اما تمرکز کافی نداشــت.وی افزود: البته 
اشــکالات فنی و ضعف در سیگنالینگ و مرکز کنترل نیز 
وجود داشــته و یکی از مشــکلات ما این است که راهبر 
می تواند ATP را قطع کند البته بر اساس آیین نامه نباید 
این کار را انجام دهد. اما چون ضعف سیســتم زیاد است 
در ســالهای اخیر این اتفاق بین راهبرها عرف شــده و ۷ 
مورد برخورد قطار از ســالهای ۸۰ تا ۹۶ ثبت شــده که 
به علت قطع ATP بوده اســت؛ البته هشــدارهایی داده 
شــده اما توجه نشده اســت.وی با بیان این که اشکالات 
فنی زیادی در سیســتم سیگنالینگ است که باید اصلاح 
شــود گفت: یکی از مشــکلات ما نیــز در موردراهبردها 
اســت که باید پروتکل ها اصلاح شود و همچنین حفاظت 
فیزیکی خط ۵ مترو اشــکالاتی دارد و گزارشاتی مبنی بر 
تخریب در سال های اخیر وصول شده و احتمال آسیب به 
تجهیزات وجود دارد که برنامه ای برای حفاظت فیزیکی 
خط ۵ داریم اما مشکل دیگر ما فرسودگی تجهیزات است 
که بارها اعــلام کردیم باید قطارهایمان اور هال شــود و 
همچنین سیســتم سیگنالینگ قوی لازم است و سیستم 
خط ۵ متعلق به ۲۰ سال پیش است و فرسودگی قطعات 
و ترمز باید حل شود اما متاسفانه می بینیم که از سال ۹۵ 
خرید تجهیزات نشــده و انبار قطعات حساس خالی است 
که ما تازه ســفارش ها را ثبت کردیــم اما چند ماه طول 

می کشد که به دستمان برسد.

مدیر عامل شرکت بهره برداری مترو با اشاره 
به کمبود نیروهای پلیس در مترو گفت: این 
کمبود در 4۰ ایســتگاه به طور محســوس 
وجود دارد.به گــزارش خبرنگار ایلنا، مهدی 
شایســته اصل، مدیــر عامل شــرکت بهره 
بــرداری مترو تهران صبح دیــروز به منظور 
ارائه گــزارش حادثه مترو تهــران در صحن 
شــورای شــهر حاضر شد. شایســته اصل با 
بیــان اینکه به دلیل فرســودگی ناوگان اتاق 
فرمــان متوجه بروز حادثه نمی شــود اظهار 
کرد: اتاق فرمان تنها متوجه آســیب سوزن 
در سیســتم می شود و خود راهبر نیز متوجه 
آسیب نبوده است. شدت حادثه به این دلیل 
که قطار جانبی ایســتاده بود کم بوده است. 
در این حادثه ســرعت قطار جانبی بسیار کم 
بوده و برخورد نیز با این ســرعت کم صورت 
می گیرد. در حقیقت لوپ قطارها و ترمز قطار 
جانبی به درســتی عمــل می کنند. برهمین 
اساس شدت برخورد بســیار کم بوده است.
مدیر عامل شــرکت بهره برداری مترو ادامه 
داد: در این حادثه خداوند به ما لطف بسیاری 
داشــته چرا که قطاری کــه از رو به رو وارد 
ایستگاه می شده از حادثه اطلاع نداشته چرا 

که مرکز فرمان از این حادثه اطلاع نداشــت. 
برهمین اساس یکی از پیمانکاران به صورت 
دستی راهور قطار شــمالی را مطلع می کند 
که اگر این اتفاق نمی افتد می توانست برخورد 
دیگری نیز شکل بگیرد.شایسته اصل با اشاره 
به تعداد بالای مســافران در دو ایســتگاهی 
که به ســمت تهران در حرکت بودند گفت: 
حجمی از مســافر در جایی که ممکن اســت 
حادثــه بعــدی خلق شــود و شــرایطی را 
نداشــتیم که بلافاصله افــراد از محل خارج 
شوند،می توانست حادثه بعدی خلق شود. او با 
تاکید بر اینکه از نظر فرسودگی ناوگان بسیار 
آسیب پذیر هســتیم گفت: به دلیل انباشت 
مشــکلات گذشــته برنامه ای را پیش بینی 
کردیم که با اولویت بندی نســبت به حل و 
فصل مشــکلات اقدام کنیم.شایســته اصل 
تاکید کرد که در حال حاضر نســبت به بکار 
گیری نیروهای پلیس با کمبود مواجهیم که 

این کمبود در 4۰ ایستگاه به طور محسوس 
وجود دارد و افزود: از ســوی دیگر فرســوده 
بــودن سیســتم های پایش و نظــارت مترو 
نیز باید مورد توجه قــرار گیرد. مرکز فرمان 
اصلی ما در ســاختمان کالج نیازمند نوسازی 
اســت همچنین مشکلات سیســتم اعلان و 
اطفای حریــق در مترو می توانــد خطرناک 
تر از بازار گل باشــد سیســتم های هواسازی 
نیز می تواند چالش برانگیز باشــد که همگی 
باید مورد توجه و نوســازی قرار گیرند.مدیر 
عامل شــرکت بهره برداری مترو اضافه کرد: 
در دوره ای تصمیــم گیری شــده سیســتم 
متروی تهران دارای شــرکت هولدینگ بوده 
و بعدها نیز شرکت بهره برداری ایجاد شد اما 
امروز باید این چارچوبها اصلاح شود و نیاز به 
بازمهندسی دارد. اگر با همین چارچوب های 
فعلی حرکت کنیم آسیب زا است. وظیفه ما 
افزایش کیفیت خدمت رســانی به شهروندان 

اســت لذا در این مســیر باید با برنامه ریزی 
اقدامات لازم را در دســتور کار قرار دهیم.او 
ادامه داد: در حال حاضر حدود ۱۰۰ پله برقی 
در متروی تهران نیازمند نوســازی است که 
مشکلات ناشــی از آنها کمتر از خود ناوگان 
مترو و فرســودگی آن نیست.شاســتیه اصل 
با اشــاره به عدم تحقق تعهــد دولتها برای 
پرداخت بدهی هایشــان به مترو گفت: برخی 
دســتگاه ها حتی حداقل دغدغه ای نسبت به 
مترو ندارند این در شرایطی است که حداقل 
۵۰۰ میلیارد تومان نیــاز عاجل برای تامین 
قطعات وجود دارد. البته در این راســتا مسیر 
دیگــری را نیز دنبــال می کنیم که آن تولید 
داخلی است. در همین راستا وزارت دفاع نیز 
اعلام آمادگی کرده کــه در موضوع تولید به 
ما کمک خواهد کرد.مدیرعامل شرکت بهره 
براری متــرو ادامه داد: در حال حاضر ۸۰۰۰ 
نفر پرســنل داریم اما بســیاری از نیروهای 

تخصصی ما در حال بازنشسته شدن هستند. 
دو برنامــه را به صــورت ویژه بــرای تامین 
قطعات راهبــردی و نیازهــای عاجل دنبال 
می کنیم و از ســوی دیگر مردم نیاز دارند که 
کیفیت خدمات به آنها بهتر شــود. بی تردید 
در دنیا متروها یکی از المانهای هویتی شهری 
هســتند اما متروی ما تاریک و بی روح است 
و متاســفانه تاکنون به این موضوع پرداخت 
نشــده و در حــوزه زیبایی عقب هســتیم.

او افــزود: با هزینه کمی می تــوان مترو را در 
حــوزه زیبایی مطلوب تر کرد که این موضوع 
در دســتور کار ما قرار گرفته است. متاسفانه 
آسانســورهایی که برای ما نصب می شــوند، 
اســتاندارد لازم را ندارد؛ لذا بیمه گذار آنها را 
بیمه نمی کند و باید این آسانسورها خاموش 
بماند ما سیستم بسیار فرسوده ای را تحویل 
گرفته ایــم و امیدواریم در تولید بومی حدود 
۵۰ درصــد قطعات مورد نیــاز خود را تامین 
کنیم. بی تردید در این مســیر باید نسبت به 
تکمیــل پایانه ها اقدام کنیم چرا که حتی در 
صــورت تامین واگن و اضافه شــدن قطارها 
بدون داشتن پایانه همچنان با مشکل مواجه 

خواهیم بود.

رئیس دبیرخانه شــورای ملی سالمندان کشور با اشاره به 
تعویق سن بازنشستگی مطرح شده در لایحه بودجه سال 
۱4۰۱ می گوید: اگر این موضوع به صورت انتخابی باشد؛ 
به طوریکه هم تمایل فرد به ادامه کار و هم نیاز ســازمان 
باتوجه به توانمندی های فرد در نظر گرفته شود، بهره وری 
بهتری ایجاد می کند، اما شــاید یک قانون کلی، شمولیت 

مطلوبی ایجاد نکند.
حســام الدین علامه در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه 
کشــورهای مواجه یافته با پدیده سالمندی در جهان، هم 
درمورد شــروع سن بازنشســتگی و هم درخصوص سن 
قراردادی شــروع ســالمندی در یک جامعه، به مســائل 
مختلفی از جملــه میزان امید زندگی در بدو تولد، میزان 
بقا در دوره ســالمندی، میزان امید زندگی به هنگام ورود 
به دوره بازنشســتگی و ســالمندی توجه می کنند، اظهار 
کرد: شناور کردن سن ســالمندی و بازنشستگی یکی از 
سیاست هایی است که در جهان مواجهه یافته با سالمندی 
جمعیت، معمول شــده  است.وی افزود: برای اینکه میزان 

جمعیت مولد و شــاغل جامعه، کاهش پیدا نکند، از فشار 
به صندوق های بازنشستگی کاسته شود، افزایش سن کار 
و به تاخیر انداختن ســن بازنشســتگی یکی از روش های 
مواجهه با تبعات افزایش جمعیت سالمندی کشورهاست؛ 
اما در ایــن زمینه باید به چند موضــوع توجه کرد؛ باید 
دید اگر ایــن قانون به صورت کلی باشــد، آیا همه افراد 
در معــرض بازنشســتگی دارای توانمندی هــای اداری و 
مهارت هــای لازم برای فضای اداری امروز که مهارت های 
جدیــدی را اقتضــا می کند، هســتند و از نظر ســلامت 
جسمانی و روانی و انگیزه کار، همه افراد شرایط یکسانی 
دارند؟.رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان کشور با 
اشــاره به تعویق سن بازنشســتگی مطرح شده در لایحه 
بودجه معتقد است که اگر این موضوع به صورت انتخابی 
باشد؛ به طوریکه هم تمایل فرد و هم نیاز سازمان باتوجه 
به توانمندی های فرد در نظر گرفته شود، بهره وری بهتری 
ایجاد می کند، اما شاید یک قانون کلی شمولیت مطلوبی 
ایجاد نکند.علامه در ادامه موضوع بازنشســتگی پلکانی را 

پیشنهاد کرد و یادآور شد: در بازنشستگی پلکانی، فرد به 
تدریج بازنشسته می شــود و به جای دو سال آخر کار، با 
کاهش روزهای کاری و بازنشســتگی تدریجی در سه الی 
پنج سال آخر، برای ترک کار، آمادگی روحی پیدا می کند. 
در ایــن مدت نیز ســازمان ها از راهکار ظرفیت ســازی و 
جانشین پروری اســتفاده می کنند و فرد جوانی را در یک 
نــگاه انتقال تجارب و پیوند میان نســلی در کنار فرد در 
معرض بازنشستگی قرار می دهند تا انباشت تجارب کاری 

انتقال یابد.
وی خاطرنشــان کرد: در دوره بازنشستگی پلکانی به فرد 
در معرض بازنشســتگی، مهارت هــای لازم برای ورود به 
دوره بازنشستگی و ســالمندی را آموزش می دهند و فرد 
می آموزد که بعد از یک شــغل رسمی، چگونه وارد کسب 
و کارهــای کوچک و محله محور شــود و چگونه جامعه، 
کماکان در بحث ســود جمعیتی دوم که به بهره وری فرد 
بعد از شــغل اول و رســمی خود در دوران بازنشستگی و 
سالمندی اشاره دارد، از سود جمعیت دوم افراد بازنشسته 

و ســالمند بهره مند شــود.رئیس دبیرخانه شــورای ملی 
سالمندان کشــور تصریح کرد: بنابراین در یک جامعه در 
معرض ســالمندی جمعیت، مداخلات نوآورانه ای مانند 
شــناور کردن ســن بازنشستگی، بازنشســتگی پلکانی و 
نیز آموزش مهارت های ســالمندی بــرای فرد در معرض 
بازنشستگی، از شیوه های درستی است که باید قانونگذار 
بــه آن توجه کند؛ اما این مداخلات نباید برای همه افراد 
یکسان باشــد بلکه می تواند برای هر فرد، با یک سنجش 
مهارت های فردی و ارزشــیابی درســت و درنظرگرفتن 
نیازمندی سازمان، تصمیم گیری کرد.علامه ضمن موافقت 
کلی نســبت به طرح پیشــنهادی به تعویق انداختن سن 
بازنشســتگی اظهار کرد: این کار مشــروط بر موارد ذکر 
شده فوق می تواند مطلوب باشد. این کار در کشورهای در 
معرض سالمندی جمعیت، یکی از سیاست ها و راهکار های 
جدید است اما باید در جزئیات، جوانب مختلفی را در نظر 
گرفت تا بهترین نتیجه برای فرد و جامعه و سیستم اداری 

حاصل شود.

نماینــده شــبکه ملی تشــکل های مردم نهــاد معلولان 
جســمی و حرکتی کشور مدعی شد که بودجه پیشنهادی 
سال ۱4۰۱ سازمان بهزیســتی حتی کفاف تهیه وسایل 

توانبخشی معلولان را نخواهد داد.
علی همت محمودنژاد در حاشــیه جلســه کمیته نظارت 
بر قانون حمایت از حقوق معلولان که با ریاســت مخبر، 
معــاون اول رئیس جمهوری و با حضور وزیر بهداشــت، 
وزیــر رفاه، وزیر راه و شهرســازی، رئیس بنیاد شــهید، 
رئیس سازمان بهزیســتی و جمعی از مسئولان کشوری 
برگزار شد، در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: قیمت وسایل 
توانبخشــی افراد دارای معلولیت به گونه ای افزایش یافته 
است که بودجه سازمان بهزیستی حتی پاسخگوی وسایل 

توانبخشــی معلولان را نخواهــد داد و چنانچه مجلس و 
دولت در ابتدای بررســی لایحه بودجه، بودجه ســازمان 
بهزیســتی را افزایش ندهند، ســال آینده برای معلولان 
بسیار سخت خواهد گذشت.وی خطاب به وزیر بهداشت و 
با ابراز گلایه گفت: چرا شورای راهبردی توانبخشی کشور 
در وزارت بهداشت از زمان تاســیس تاکنون حتی یکبار 
جلسه تشــکیل نداده است؟ و باید پرسید در حال حاضر 
چه تعداد تخت ترمیم زخم بستر در کشور برای معلولان 
آسیب نخاعی وجود دارد؟.نماینده شبکه ملی تشکل های 
مردم نهاد معلولان جســمی و حرکتی کشــور همچنین 
بــا انتقاد از منشــور اخلاقی درمان وزارت بهداشــت که 
دسترس پذیری را برای معلولان به رسمیت نمی شناسد و 

مطب اکثر پزشکان بدون آسانسور و دسترس پذیری دایر 
است، گفت: پزشکان از نظر مالی با مشکل مواجه نیستند 
و دسترس پذیری برای درمان حق همه آحاد جامعه است 
لذا هیچ مطبی در کشــور نباید بدون آسانســور ایجاد و 
یا وجود داشــته باشــد.وی یادآور شــد: متاسفانه وزارت 
بهداشــت در دوران کرونا، باتوجه به ریســک بالای ابتلا 
معلولان به دلیل تماس با سطوح، هیچگونه بسته حمایتی 
بــرای معلولان چــه در مراکز و چــه در منازل تخصیص 
نداده اســت.محمودنژاد همچنین این را هم گفت که باید 
نام دســتگاه هایی که حقوق معلــولان را پایمال می کنند 
به صراحت در اســناد حقوقی دولت مطرح شود.نماینده 
شبکه ملی تشکل های مردم نهاد جسمی و حرکتی کشور 

در ادامه ســخنان خود با اظهار تاســف از عدم هزینه کرد 
۱۰۰ میلیارد تومان مربوط به بیمه سلامت معلولان گفت: 
بســیاری از معلولان در ایران بیمه مکمل درمانی ندارند.

وی در ادامه از عدم تشــکیل جلســات کمیته نظارت بر 
حقــوق معلولان در موعدهای مقــرر )و طبق قانون دوبار 
در ســال( اظهار کــرد: انتظار داریم جلســات مربوط به 
کمیتــه نظارت بر قانــون حمایت از حقــوق افراد دارای 
معلولیت به موقــع برگزار شــود.محمودنژاد همچنین با 
اشاره به ماده ۲۷ قانون حمایت از حقوق معلولان از جمله 
دریافت مســتمری معادل حقوق و دستمزد تصریح کرد: 
با این بودجه بهزیستی، نمی توان قانون حمایت از حقوق 

معلولان را اجرا کرد.


